
۲۵ درصد زعفران تولیدی در داخل
مصرف میشود

عضو شورای ملی زعفران گفت: بنابر آمار ۲۰ تا ۲۵ درصدزعفران
تولیدی در داخل مصرف میشود.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از باشگاه خبرنگاران جوان؛ علی حسینی عضو شورای ملی زعفران به
موضوع قیمت زعفران در بازار، وضعیت صادرات و تولید زعفران و علل

قاچاق پرداخت.

وضعیت قیمت زعفران در بازار چگونه است؟
حسینی: هم اکنون زعفران در دست کشاورزان و صادرکنندگان نیست و
تنها عوامل بازارگردان با احتکار زعفران در انبارها اقدام به

گران فروشی می کنند.

صادرکنندگان و تولیدکنندگان نقشی در بازار زعفران ندارند و از
آنجاکه هیچ نهاد نظارتی در بازار نیست، سودجویان و عوامل واسطه
زعفران های مانده در انبارها را با قیمت های نجومی دد بازار عرضه
می کنند که اختلاف معناداری با قیمت خرید محصول از کشاورزان دارد.
آمارها حاکی از آن است که کشاورزان حداقل هرکیلو زعفران را با

نرخ ۳۰ میلیون و حداکثر ۴۳ میلیون تومان فروختند.
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با توجه به آنکه گردانندگان بازار دلالان هستند که با خرید و
نگهداری زعفران در انبارها بدنبال سودهای نجومی هستند، از این رو

نمی توان پیش بینی راجع به بازار داشت.

تقاضا از سوی تجار خارجی برای خرید طلای سرخ
ایرانی چگونه است؟

حسینی: با توجه به نوسان قیمت زعفران در بازار، قاچاقچیان در
کنار دلالان اقدام به سودجویی می کنند به طوریکه زعفران تاریخ
گذشته و مانده در انبارها را به آن سوی مرزها قاچاق می کنند که
این امر اعتبار بزرگترین تولیدکننده زعفران را دچار خدشه می کند.

صادرکنندگان با ریسک بالا اقدام به صادرات می کنند چراکه بازگشت
ارز به سامانه نیما با مشکلاتی روبروست که همین امر بر رونق قاچاق

دامن زده است.

بنابر آمار سالانه افغانستان ۶۷ تن زعفران صادر می کند، درحالیکه
تولید زعفران این کشور کمتر از ۲۰ تن است که این امر بدان معناست
که بخشی از زعفران های قاچاق شده به این کشور به اسم زعفران
افغانستان صادر می شود. براین اساس مشکلات قاچاق زعفران باید

عارضه یابی و رفع شود.

سالانه چه میزان زعفران کشور به بازارهای
هدف قاچاق می شود؟

حسینی: آمارها حاکی از آن است که سالانه ۱۰ تن زعفران به آن سوی
مرزها قاچاق می شود و از آنجا که حداکثر تاریخ انقضا زعفران ۳
سال از زمان برداشت است، قاچاقچیان زعفران های تاریخ گذشته مانده
در انبارها را به آن سوی مرزها قاچاق می کنند که این امر آسیب
جدس به آینده زعفران می زند چراکه با از دست دادن بازارها زیان

قابل جبران نیست.

اکثر زعفران های قاچاق، زعفران هایی هستند که تاریخ مصرف آنها
گذشته است که در شرایط کنونی با ورود دلالان به بازار خطر هشدار

تشدید قاچاق زعفران را می دهیم.



پتانسـیل تولیـد چـه میـزان زعفـران در کشـور
وجود دارد؟

حسینی: بنابر آمارهای اعلامی سطح زیرکشت زعفران در استان های
خراسان بیش از ۱۲۰ هزارهکتار است که براین اساس پتانسیل تولید
بیش از هزارتن محصول در کشور وجود دارد، درحالیکه تولیدفعلی
زعفران در کشور ما یک چهارم تا یک پنجم این میزان است که براین
اساس منابع و انرژی کشور برای تولید کمتر از ۳۰۰ تن زعفران صرف

می شود.

آمارها حاکی از آن است که سالانه ۲۰ تا ۲۵ درصد زعفران تولیدی در
داخل مصرف و مابقی صادر می شود. در شرایط کنونی که کمتر از ۳۰۰
تن زعفران تولید می شود، این احتمال وجود دارد که ۱۰ تا ۱۵ درصد

زعفران تولیدی در داخل مصرف شود.

بنابر آمار طلای سرخ ایران به ۶۰ تا ۶۸ کشور دنیا صادر می شود،
اما اگر مشکلات عارضه یابی شود، می توان سهم بیشتری داشت. به
عنوان مثال سالانه ۶۰ تن زعفران به امارات صادر می کنیم، درحالیکه
حداکثرمصرف ۵ تن است و ۵۵ تن دیگر را مجدد به اسم خود صادر می
کنند. درحالیکه ما باید آن کشورها را شناسایی کنیم و مستقیما خود

صادرات داشته باشیم، اما متاسفانه سالهاست غفلت کرده ایم.

اگر استراتژی دقیقی برای تولید و صادرات زعفران را در نظر بگیریم
به مرور هم می توان از خام فروشی جلوگیری کرد.

عملکرد تولید زعفران در هکتار چقدر است؟
حسینی: بنابر آمار تا دهه ۶۰ در هرمتر مربع ۶۰۰ تا ۷۰۰ میلی گرم
یعنی بیش از نیم گرم و معادل ۶ تا ۷ کیلو در هکتار تولید داشتیم،
درحالیکه تولید فعلی کمتر از ۲ کیلو در هکتار است که علت این امر

باید بررسی و رفع شود چراکه آیندگان از ما طلب می کنند.

با توجه به آنکه قدمت تولید زعفران در کشور ما به ۳ هزار سال پیش
بازمی گردد،آیا کافی نیست که در این خصوص تمهیداتی داشته باشیم
چرا که فرصت های زیادی را از دست دادیم و برای کشوری که بیش از
۹۰ درصد تولید زعفران دنیا را در اختیار دارد، این موضوع زیبنده

نیست.



با توجه به افزایش قیمت زعفران و ورود دلالان در سطح بازار و تشدید
قاچاق به آن سوی مرزها بعید است که میزان صادرات به ۲۸۶ تن سال

گذشته برسد.
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